
 

 
 

 

Lyng og vind 

 

DM for greenkeepere afholdes på Esbjerg Golfklub torsdag den 15. juni 2023. Der spilles på 

Marbæk by Norsea banen, som er turneringsbanen og klubbens stolthed. Som du kan se på 

billedet ovenover består store dele af roughen af en tæt og op til 50 cm høj lyng. Så det gælder 

om at holde fokus, når slaget slag slås, fortæller chefgreenkeeper Morten Terkelsen.   

Af Karin Normann, Hortonom 

Hvad er det for en type bane I har? 

Esbjerg Golfklub strækker sig over 123 ha. Vi ligger nordøst for Esbjerg by i et hjørne mellem 

udløbet af Varde Å og Ho Bugt. Klubben har to 18. hullers baner, Marbæk by Norsea banen og 

Myrtue banen samt en par 3-bane. Klubben har 1700 medlemmer.  

 



 

 

Marbæk banen er vores turneringsbane og det er naturligvis den greenkeeperne skal spille den 15. 

juni. Jeg vil karakterisere banen, som en naturbane. Jorden er en blanding af sandjord med hede-

agtig karakter med lyng og resten består af gammel lerholdig landbrugsjord.  

Hvad er karakteristisk for banen? 

Lyng og vind, det er de ord, som jeg tror bedst beskriver banen. Store dele af roughen består af en 

tæt og op til 50 cm høj lyng. Den er ikke sjovt at komme ud i.  

Hvordan plejer I lyngen? 

Lyngen passer sig selv lang hen ad vejen. Vi sørger for at fjerne selvsåede træer, så de ikke får 

fodfæste. Lyngen tåler ikke trafik og slid. Så trækker den sig tilbage. Så det er vigtigt at tænke 

lyngarealerne ind i banen de rigtige steder i forhold til spillet.  

Vestenvinden driller 

Selvom vi har en del plantage rundt om banen, så spiller vinden ind på alle huller mere eller mindre. 

Der er dog nogle, som er mere åbne som f.eks. hul 3. til 6. og 14. til 16.  

Marbæk banen har forholdsvis smalle fairways. Ellers er banen kendt for sine store greens. De 

mindste er 500 m2 og de største er omkring 1000 m2. Enkelte greens er kuperede ellers er greens 

ret flade. Og så alligevel vil spillerne opleve, at greens er lidt ujævne, når de først kommer ind på 

dem.  

Vi forsøger at holde hastigheden på 9-10 på stimpmetret, så vi har hurtige greens på Marbæk 

banen. Vi eftersår med krybende hvene. Her sidst i april er vi lige gået ned i 4 mm klippehøjde. I 

sæsonen klipper vi i 3 mm. Til turneringer ligger vi lige under.  

Thomas Bjørn har banerekorden på 64. Det er 7 under banens par. Bjørns rekord er blevet tangeret, 

men aldrig slået.  

 

 



 

 

 

Hvem er arkitekten bag banen? 

Det er Frederik Drejer. Esbjerg Golfklub er egentlig en gammel klub med næsten 100 år på bagen. I 

starten lå den inde i Esbjerg by.  Jeg tror endda, at den har ligget to forskellige steder derinde. I 

1973 flyttede banen så herud, hvor den ligger i dag. Så vi har 50-års jubilæum her på stedet i år. 

Banen ligger delvis på kommunal jord.  

Marbæk banen er 6357 meter fra tee-64. Banen er tilpasset terrænet og det er en gave. Det er en af 

de få baner, hvor der ikke er ændret meget på placering af bunkers og udformning af banen.  Så jeg 

synes, de var dygtige til at anlægge den.  

 

Fairway på 7. hul er helt sin egen. Fairway er ikke terrænreguleret så overfladen er nærmest som 

en af de bedste rutchebaner i sommerlandet.  

 

 



 

 

Hvilke plejemæssige udfordringer har I på banen? 

Da vi ligger delvis på sandjord, har vi naturligvis vand som en udfordring. Vi kan vande alle 

elementer på banen. Vi har egen boring, hvor vi må hente 88.000 m3 vand op. Det bruger vi dog 

ikke. Vi ligger omkring 40.000-50.000 m3 vand om året.  

Selvom vi ligger delvis på sandjord, har vi sjovt nok ikke de store udfordringer med gåsebiller. Vi har 

en stor mågekoloni lige i nærheden og jeg tror, at mågerne tager mange gåsebiller, når de sværmer. 

Måske har det også en betydning, at vi ligger, hvor vi gør omkranset af skov og med store 

lyngarealer.  

Derimod døjer vi med stankelben. Det bliver en udfordring for os. Jeg tvivler på, at de biologiske 

midler vi har til rådighed har den effekt, som vi har brug for.  

Hvad betyder det for jer, at der skal spilles DM hos jer? 

Vi ser da frem til dagen. Selv om vi dagligt forsøger at holde en høj standard på alle vores elementer 

her på banen, så opper vi os da lige en lille smule mere til sådan en dag. Jeg har selv siddet i DGA´s 

bestyrelsen igennem en årrække og ved hvor vigtigt det er, at vi bakker op om og deltager i de 

arrangementer, som DGA arrangerer. Derfor deltager vi gerne i sådanne arrangementer. Og sidst 

men ikke mindst, så er der to greenkeepere herfra, der har kvalificeret sig til turneringen, så dem 

hepper vi da på.  

 

Fra Esbjerg Golfklub har greenkeeper Bo Dahl til venstre og Bjarne Christensen til højre 

kvalificeret sig til turneringen (foto Morten Terkelsen).  

 

 


